
الهه محمدی- شهروند| بالاخره تکمیل شدند؛ 
حالا می توانیم بگوییم قطار کابینه دوازدهم مسافرانش 
را کامل سوار کرده و رئیس این کابینه دیگر می تواند با 
خیال راحت تا  سال 1400 سکاندار این قطار باشد. البته 
اگر کارت های زرد نمایندگان به وزرا که به تازگی شروع 
شده، به رنگ قرمز درنیاید. حالا وزارت علوم رئیس اش را 
با 180 و وزارت نیرو با 225 رأی موافقِ بهارستان نشینان 
شناخته و منصور غلامی با تمام مخالفت های بعضی از 
نمایندگان مجلس و فعالان دانشجویی و رضا اردکانیان 
با همه موافقت های کارشناسان حوزه آب باید پایشان را 
به حوزه ریاستشان بگذارند تا آنطور که حسن روحانی 
رئیس جمهــوری دیــروز در مجلس گفــت، با دولت 
همکاری کنند اما با یک شــرط: »تعهد به »پیوست« 

احکام شان«
پای همه اصولم ایستادم

زنگ مجلس درحالی دیروز برای جلسه رأی اعتماد 
به دو وزیر بازمانده از کابینه ساعت 8 و 10 دقیقه صبح 
به صدا درآمد که بهارســتان یک میهمان مهم داشت؛ 
حســن روحانی دیروز درحالی برای دفــاع از آخرین 
وزیرهای بازمانده از دولتش به مجلس رفت که تحرکات 
نمایندگان پیش از ورود او به صحن علنی مجلس شروع 
شده و نمایندگان درحال گفت وگو و رایزنی درباره این 
دو رأی اعتماد بودند. از اعضای فراکسیون امید گرفته 
تا اعضای فراکسیون های مستقلین و ولایی که هر سه 
آنها قبل از شروع به کار مجلس مشغول جلسه هایشان 

بودند.
حســن روحانی که بعد از ورود به صحن با استقبال 
نمایندگان در صحن روبه رو شده بود، پشت تریبون قرار 
گرفت و اول از همه به سراغ موضوعی رفت که حداقل 
در یک هفته گذشته مورد بحث بسیاری از دانشگاهیان 

کشور بود؛ معرفی منصور غلامی برای وزارت علوم. 
او با بیان این که همه نکاتی کــه در روزهای اخیر در 
فضاهای مختلف راجع به دانشــگاه و لزوم حساسیت 
دولت نســبت به استقلال و محیط دانشــگاه و آینده 
دانشجویان و شیوه فعالیت تشکل های دانشجویی در 
ایران مطرح شد؛ نشــان از آن است که دانشگاه ما زنده 
است، گفت: »دولت راه خود را در زمینه احترام به علم 
و دانشگاه، غیرامنیتی بودن محیط دانشگاه، احترام به 
دانشجویان و آزادی اندیشــه و بیان در دانشگاه، ادامه 
خواهد داد و ذره ای کوتاه نخواهــد آمد. به هر آنچه در 
انتخابات 92 و 96 راجع به محیط دانشــگاه، امن بودن 
آن و نــه امنیتی بــودن آن، فضــای آزاد و امنیت لازم 
برای دانشــجویان و اســاتید، گفته بودم، وفــادارم. «
او درباره قضاوت ها درباره وزیر علوم گفت: »نیازی نیست 
که با عجله راجع به افراد قضــاوت کنیم. از معیارهای 
انتخاب وزیــر علوم کوتاه نیامدم. ممکن اســت زمان 
طولانی شده باشد، اما برای این انتخاب لازم بود و پای 
همه اصولم ایســتادم. من با آقای غلامی که از اساتید 
بنام و برجسته است و مدیریت لازم را در ستاد دانشگاه 
و مدیریت دانشکده و دانشگاه انجام داده است، صحبت 
کردم و شــرایطم را با او در میان گذاشتم؛ کما این که با 

افراد دیگری هم صحبت کردم و همه این شــرایط را 
مطرح کردم. اولین شــرط من با وزیر علوم این بود که 
محیط دانشگاه از آن همه دانشجویان و احزاب و جناح ها 
است. هیچ کس در دانشــگاه- این تأکید من به آقاي 
غلامي بود- هیچ انجمن و جمعي در داخل دانشــگاه 
نباید احساس بي پشتوانگي کند. هیچ جمعي نباید فکر 
کند که براي باقي امنیت اســت و براي او نیست. هیچ 
جمعي نباید فکر کند که نظر وزارتخانه به برخي متفاوت 

است.«
او ادامه داد: »ما صبر و حوصلــه و تعامل کردیم،  اما 
معامله نکردیم. من بر سر دانشگاه، آزادی آن، امنیت و 
آینده دانشجویان و خطی که دولت از ابتدا اعلام کرده، 
با هیچ کس معامله نکردم و بدانید معامله نخواهم کرد؛ 
آنچه وعده من با ملــت بوده و به حــول و قوه الهی به 
شرط حیات تا روز آخر دولت ادامه خواهد یافت و شما 

نمایندگان و مردم به خوبی شاهد خواهید بود.«
رئیس جمهــوری در ادامه نماینــدگان مجلس را 
مخاطب قرار داد و در پایــان دفاعش از منصور غلامی 
گفت: »من از شــما مي پرســم، آیا فضاي دانشگاه ما 
امروز نسبت به  سال 91 بهتر شده است یا نه؟ آیا فضاي 
دانشگاه ما آزادتر شده است یا خیر؟ آیا دانشجویان ما در 
بیان نظراتشــان آزادتر هستند یا نه؟ آیا در مسیر رشد 
علمي دانشگاه هاي ما نسبت به 5 سال پیش پیشرفت 
کرده اند یا نه؟ آیا شــرکت هاي دانش بنیــان ما که در 
سایه تلاش وزارت علوم، بهداشــت و معاونت فناوري 
ریاست جمهوري فعالیت مي کنند و حلقه اتصال را بین 
دانشــگاه و تولید برقرار کرده اند، با سال هاي قبل قابل 

 مقایسه است؟«
اردکانیان را معرفی کردم برای حل معضل آب 

پس از دفاع از وزیر پیشــنهادی علوم نوبت به وزارت 
نیرو رسید تا حســن روحاني در دفاع از رضا اردکانیان 
سخن بگوید. رئیس جمهوری که گویی خیالش از بابت 
رأی اعتماد نمایندگان به وزیر نیرو راحت تر از منصور 
غلامی بود، با بیان این نکته که »همانطور که در وزارت 
علوم از امید سخن مي گوییم، در وزارت نیرو بیشتر باید از 
تدبیر سخن گفت«، توضیح داد: »یکي از مسائل مهم ما 
مسأله آب در کشور است. از آب براي نیازهاي ضروري، 
آشامیدن،  صنعت، کشاورزي و آباداني کشور استفاده 
مي کنیم. علت دعوت از اردکانیان برای این سمت، به 
دلیل مهارت و تخصص و دانش ایشان در مسأله آب بود. 
این به معنی غفلت از موضوع انرژی و برق نیســت، اما 

مشکل اول ما، مشکل آب است.«
مذاکره مجدد درباره برجام حرف خنده داری 

است 
اما حســن روحانی دیــروز فقــط از وزرای علوم و 
نیرو نگفت؛ او در جلســه دیروز مجلس گریزی هم به 
عهدشــکنی آمریکا در موضوع برجام زد و خطاب به 
آمریکا گفت: »هــر نقض عهدی که بکنیــد، به ضرر 
شماست. در ساختن و انبارکردن سلاح و در استفاده در 

زمان لازم، تردید نمی کنیم.« 
روحاني با مضحک خواندن تلاش آمریکا براي گرفتن 

تعهدي جدید از ایران  گفت: »یک داستان مضحکي در 
هفته هاي اخیر اتفاق افتاده اســت،  بد نیست که به آن 
داستان اشــاره کنم. برخي مي گویند تعهدي که قبلا 
با هم بستیم، این فعلا محکم نباشــد،  بیایید در مورد 
موضوع دیگر با هم مذاکره کنیم. این یکي از حرف هاي 
خنده دار تاریخ است. کسي پیماني مي بندد و مي گوید 
که من پاي پیمانم نیستم اما جایزه این است که در مورد 

تعهد دوم حرف بزنیم.«
رئیس قوه مجریه معتقد اســت: »آمریکایي ها دارند 
اعلام مي کنند که ما اهل تعهد و مذاکره نیستیم، اعلام 
مي کنند که اصول اخلاقي را نمي شناسند. اگر کشوري 
در این مسیر قرار گرفت،  کشور دیگري مي تواند به آن 
اعتماد کند؟ دارند به برخي از کشــورهاي شرق آسیا 
اعلام مي کنند که با ما- آمریــکا- مذاکره کنید،  مگر 
دیوانه اند که مذاکره کنند؟ شما به مذاکره اي که به تأیید 
سازمان ملل رسیده است، پایبند نیستید. آمریکا با این 
شیوه اي که پیش گرفته است، باید آینده تعهدات خود را 

نسبت به کشورهاي دیگر کنار بگذارد.«
موافقان و مخالفان از چه گفتند

بعــد از اظهــارات رئیس جمهــوری موافقــان و 
مخالفــان هر دو وزیر پیشــنهادی یکی یکی پشــت 
تریبون مجلــس آمدنــد. مخالفــان او از نارضایتی 

دانشــجویان از غلامی، ناکارابــودن برنامه های وزیر 
علوم و بی برنامه بودن او در اســتقلال مالی دانشگاه ها 
گفتند و موافقانــش ادبیات انقلابی غلامی، اشــراف 
او به مشــکلات شهرستان ها و اســتان ها، بهره گیری 
از ظرفیت های تشــکل های دانشــجویی و کارابودن 
 برنامه هــای او را از نکات مثبت وزیر علوم دانســتند. 
غلامی بعد از شــنیدن اظهارات موافقان و مخالفانش 
در مقام دفــاع از خود قــرار گرفت و علوم ســادگی،  
صراحت و صداقت را ســرمایه خود دانســت و تأکید 
کرد که هرگــز از هیچ امتیاز ویــژه ای برخوردار نبوده 
اســت. او تأکید بــر محوریت قانون، تعامــل و تفاهم 
همگانی و توسعه اجتماعی و کاســتن از نگاه امنیتی 
به دانشــگاه ها را از برنامه های خود اعلام کرد و گفت 
که بــه پیوندهای هم ســنگ اجتماعــی،  اقتصادی،  
 فرهنگی و سیاســی برای نشــاط علمی اعتقاد دارد. 
بعد از اظهــارات منصــور غلامی نوبت بــه اظهارات 
موافقان و مخالفان وزیر نیرو رسید. نمایندگان مخالف 
اردکانیان از عدم  تطابق برنامه های او با اسناد بالادستی، 
عملیاتی نبودن برنامه هــای او از لحاظ الگوی مصرف، 
شعاری بودن برنامه های اردکانیان و موافقانش از اعتبار 
بین المللــی او و توانش برای بهبــود صنعت آب و برق 

گفتند. 

نمایندگان مجلس دیروز به وزرای علوم و نیرو رأی اعتماد دادنداز قضا

کابینه کامل شد
 روحانی:برای معرفی وزیر علوم تعامل کردم نه معامله

لاریجانی: 

منطق شورای نگهبان با منطق ما 
متفاوت است 

ایسنا|  رئیس مجلس شورای اسلامی دیروز 
در صحن علنی مجلس در پاسخ به تذکری درباره 
موضوع سپنتا نیکنام گفت که دراین باره تفاوت 
برداشتی وجود دارد که باید در کلیت کشور حل 
شود. علی لاریجانی گفت: اقلیت های مذهبی در 
مجلس حضور داشته و برادران خوب ما هستند 
که باهم کار می کنیم. در مورد شوراهای اسلامی 
نیز قوانینی داریم که مربوط به سال های قبل است 
که در آن تبصره ای آمده مبنی بر این که اقلیت های 
دینی برای عضویت باید شــرایطی داشته باشند 
لذا عضویت آنها از لحاظ قانونی قابل قبول است. 
رئیس قوه مقننه اضافه کرد: اگر استدلال شورای 
نگهبان را بپذیریم، این شورا می تواند مطابق اصل 
4 قوانین ابلاغ شــده را رد کند که در این شرایط 
فلسفه وجودی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
برای اصلاح موارد اختلافی بین مجلس و شورای 
نگهبان از بین می رود چون ممکن است شورای 
نگهبان به موردی بر بخورد و با استدلالش بگوید 
اشکال شرعی وجود دارد و از آن طرف ما اصرار به 
آن مصوبه کرده تا مجمع تشخیص آن را بررسی 
و نهایتا تصویب کند. با استدلال شورای نگهبان 
مصوبه های مجمع تشخیص نیز اگر در سال های 
بعد مورد اشکال شرعی شورای نگهبان قرار گیرد 
باید رد شود. لاریجانی با بیان این که این نظر دارای 
منطق قوی نیست، گفت: منطق قوی این است 
که آنچه در اصل 4 آمده لحاظ شود بنده در همین 
رابطه صورت مذاکرات خبرگان را دیدم آن جا این 
نگرانی وجود داشت که همه قوانین باید مطابق 
موازین اسلامی باشد. مرحوم شهید بهشتی نیز 
در جایی گفتند که وقتی نام اســلامی گذاشته 
شود یعنی باید مطابق اســلام اداره شود و حضور 
اقلیت ها منعی ندارد. وی افزود: اگر فرض کنیم که 
استدلال شورای نگهبان درست است بازهم باید 
این موضوع به مجلس اعلام شود تا قانون را تغییر 
داده نه این کــه در جای دیگری آن را وضع کنند. 
این موضوع باید حل شود. منطق شورای نگهبان با 
منطق ما متفاوت است. دو برداشت متفاوت وجود 

دارد که باید حل شود.

اطلاعیه وزارت اطلاعات در خصوص 
ویزای اربعین حسینی 

انتخاب| ســتاد خبری وزارت اطلاعات اعلام 
کرد:  با توجه به زیر ضربه قرار گرفتن کیس بزرگ 
جعل ویزای کشور عراق و تقارن آن با راهپیمایی 
عظیم اربعین حســینی در کربلای معلی، برای 
برخی از زائرین محترم پرســش و ابهام پیرامون 
جعلی یا اصلی بودن ویزای خــود به وجود آمده 
است.  اقدام به موقع ســربازان گمنام امام زمان 
)عج( مانع توزیع این ویزاهای جعلی شــده و به 
شــکل عمومی جای نگرانی برای زائرین محترم 
وجود نــدارد.  اقدام به موقع بــرای دریافت ویزا، 
مراجعه به مبادی رسمی و انجام مراحل قانونی، 
باعث اطمینان و آرامــش خاطر زائرین محترم و 
جلوگیری از سوء استفاده باندهای متخلف خواهد 
شــد. همچون گذشــته از زائرین محترم انتظار 
می رود ضمن حفظ هوشیاری کامل خود در طول 
این سفر معنوی، به اطلاعیه های مبادی ذیربط 

توجه کامل داشته باشند.

نماینده زرتشتیان مجلس خبر داد: 

پیگیری رئیس جمهوری برای رفع 
حکم تعلیق سپنتا نیکنام

ایسنا|  نماینده زرتشتیان در مجلس از موافقت 
و همراهی رئیس جمهوری با ریاست مجلس برای 
رفع حکم تعلیق ســپنتا نیکنام خبر داد. اسفندیار 
اختیاری با اشاره به حضور حسن روحانی در جلسه 
علنی دیروز مجلس شورای اســلامی برای دفاع از 
وزرای پیشنهادی نیرو و علوم از موافقت وی برای رفع 
حکم تعلیق سپنتا نیکنام عضو زرتشتی شورای شهر 
خبر داد و گفت: در گفت وگویی که با رئیس جمهوری 
داشــتم، دیدگاه وی را درباره موضوع سپنتا نیکنام 
جویا شدم و ایشــان ضمن ابراز ناراحتی از موضوع 
گفتند که درحال پیگیری برای حل آن هســتند. 
نماینده زرتشتیان در پایان افزود: آقای واعظی رئیس 
دفتر رئیس جمهوری هم به پیگیری های انجام شده 
اشاره کردند و گفتند که به زودی نتایج این اقدامات 

اعلام خواهد شد.

محسن مهرعلیزاده استاندار اصفهان شد
پایگاه اطلاع رســانی وزارت کشــور|  
اســتانداران یزد، اردبیل، مازنــداران و اصفهان 
در جلســه دیروز هیأت دولت انتخاب شــدند. 
سیدسلمان ســامانی ســخنگوی وزارت کشور 
گفت: در جلســه دیــروز هیأت دولــت که به 
ریاســت رئیس جمهوری برگزار شد، گزینه های 
پیشنهادی وزارت کشور برای تصدی مسئولیت 
اســتانداری های اردبیل، اصفهــان، مازندران و 
یزد معرفی و با تصویب هیــأت وزیران برای این 
مســئولیت انتخاب شدند. ســامانی افزود: اکبر 
بهنام جو به عنوان اســتاندار اردبیل، محســن 
مهرعلیزاده به عنوان اســتاندار اصفهان، محمد 
اسلامی به عنوان اســتاندار مازندران و محمود 
زمانی قمی به عنوان اســتاندار یزد تعیین شدند. 
قائم مقام وزیر کشــور در امور مجلس و استان ها 
خاطرنشــان کرد: با تعیین 4 اســتاندار جدید 
در جلســه امروز هیأت وزیــران، از ابتدای دولت 
دوازدهم تاکنون اســتانداران 21 اســتان تغییر 

کردند.

سخنگوی قوه قضائیه: 

ممکن است محدودیت های خاتمی 
ادامه پیدا کند

شــهروند| حجت الاســلام محســنی اژه ای 
ســخنگوی قوه قضائیه در صدوبیستمین نشست 
خبری خود توضیحاتی درباره اعمال محدودیت های 
جدید برای ســیدمحمد خاتمی و خبــر از کم یا 
زیادشــدن محدودیت های احتمالی بعد از سه ماه 
مقررشــده، داد. او همچنین در این نشست خبری 
توضیحاتی در مورد شکایت خاتمی از سردار نقدی، 
مشکل موسســات کاسپین و فرشــتگان، پرونده 
زنجانی، پرونــده دری اصفهانــی و جزییات حکم 

جاسوس موساد گفت.
محدودیت های اخیر خاتمی مربوط به 

دادسرای ویژه روحانیت است
اژه ای در نشســت خبری خود درباره محدودیت 
اخیر خاتمی که شب جلســه بنیاد باران به ایشان 
اطلاع داده شــده که اجازه رفتن به این مراســم را 
ندارد و این که آیا بعد از ســه ماه این محدودیت ها از 
بین می رود، گفت: این موضوع مربوط به دادسرای 
ویــژه روحانیت اســت. وی افزود: مــن درباره این 
مورد اخیر از دادســتان ویژه روحانیت سوال کردم، 
گفتند؛ محدودیت جدیدی نبوده و ممکن اســت 
بعد از سه ماه ادامه پیدا کند یا کم و زیاد شود. من از 
دادستان ویژه روحانیت نقل قول کردم، چون خودم 

خبر ندارم.
پرونده شکایت خاتمی از نقدی هنوز در 

مرحله دادسرا است
وی در پاســخ به این سوال که با توجه به شکایت 
سیدمحمد خاتمی از ســردار نقدی پرونده در چه 
مرحله ای است، گفت: پرونده در مرحله دادسراست 
و هنوز دادگاه نرفتــه اســت. اژه ای درباره آخرین 
وضع پرونده مهدی جهانگیری هم گفت: ایشــان 
در بازداشت اســت و پرونده او در مرحله رسیدگی 

دادسرایی در کرمان است.
مشکلات شرکت های تعاونی اعتباری 

سخنگوی قوه قضائیه جزییاتی از اقدامات این قوه 
و بانک مرکزی برای حل مشکلات موسسات مالی 
کاســپین و فرشــتگان ارایه کرد. وی افزود: درباره 
مسأله شرکت تعاونی اعتبار و مسئولان ذیربط در 
بانک مرکزی باید بگویم در یک مقطع زمانی وزارت 
تعاون وقت به شرکت های تعاونی اعتباری مجوز داد 
و هیچ نظارتی نشد و برخلاف اساسنامه و قوانین اینها 
با اخذ ســپرده های زیاد از مردم مشکلاتی را برای 
مردم و دستگاه ها ایجاد کردند که تا الان ادامه دارد. 
بانک مرکزی هم که باید بر مسائل پولی بانکی نظارت 
می داشت، مدعی بود اینها از من مجوز نگرفته اند. به 
آنها گفته شد شما در مسائل پولی و بانکی موظف 
هســتید و اینها تا امروز مشغول ساماندهی شدند. 
اژه ای بیان کــرد: بر اثر دو کوتاهــی یکی از ناحیه 
وزارتخانه ذیربط به کسانی که شایستگی نداشتند، 
مجوز داد و بعــد بانک مرکزی کــه نظارت بعدی 
را نکرد، این مســأله اســتمرار داشــت تا امروز که 

می خواهند جلوی اینها را بگیرند. 
دری اصفهانی به خاطر ۲ حکم در زندان است

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به این سوال که آیا 
دری اصفهانی برای اجرای حکم احضار شد، گفت: 
دری اصفهانی دو حکم دارد، جاسوســی که 5 سال 
حبس صادر شد که در تجدیدنظر تأیید شد. قبلا به 
خاطر یک پرونده مالی در زندان بود و قرار وثیقه صادر 
شد. درباره موضوع اول حکم قطعی ابلاغ شد و ایشان 
به خاطر هر دو حکم در زندان است و در واقع حکم 

5 سال که قطعی شده، درحال اجراست.
مهدی جهانگیری، همچنان در بازداشت

او در پاسخ به ســوال خبرنگاری مبنی بر این که 
در رابطه با آخرین وضع پرونده مهدی جهانگیری 
توضیح دهید، گفت: ایشان فعلا هنوز در بازداشت 
هستند؛ پرونده وی در مرحله رسیدگی دادسرایی در 

کرمان است.
جزییات حکم جاسوس موساد

سخنگوی قوه قضائیه درباره این که هفته گذشته 
دادســتان تهران از صدور حکم اعدام جاســوس 
موســاد خبر داده بود، گفت: شعبه دادگاه انقلاب 
دراین باره نظر داده بود ایشان محکوم به اعدام شده 
که حکم می تواند تجدیدنظرخواهی شود و حکم 

بدوی است. 
تا الان ثابت نشده زنجانی پول دارد و نمی دهد

وی در پاســخ به این ســوال که اخیــرا دادگاه 
همدستان بابک زنجانی به پایان رسید و زنجانی گفته 
پول دارم و نمی دهم، گفته شده. برای اجرای حکم 
آمادگی های لازم انجام شــده است، گفت: حکمی 
که صادر می شود و قطعی می شود، برای اجراست، 
قوه هم قصد ندارد احکام قطعی را اجرا نکند. حکم 
ایشان الان هم در مرحله اجراست؛ این که پول دارد 
و نمی دهد، ما به آن نرسیده ایم. نمی توانیم بگوییم 
ندارد و نمی توانیم بگوییم دارد. اژه ای گفت: وزارت 
اطلاعات از  سال گذشته گفته که درحال رسیدگی 
اســت و همکاری تنگاتنگی بین قوه و دادستان و 
وزارت اطلاعات صورت گرفته و هر همکاری انجام 
شده است و مشخص نشده ایشــان پولی در خارج 
دارد یا نه. اژه ای در مورد این که چرا زمان مشخصی 
برای اعدام بابک زنجانی تعیین نمی شود، گفت: هنور 
مشخص نشده بود چقدر نیاز است بابک زنجانی در 

جلسات دادگاه ها حضور داشته باشد.
اگر مجلس جرم احمدی نژاد را تشخیص 

دهد، بررسی می شود 
وی درباره پرونده 4 هزار  میلیارد تومانی تخلفات 
احمدی نــژاد و این که آیا دادســتانی بــه گزارش 
رســیدگی می کند، گفت: اگر دیوان محاســبات 
و بازرسی به تخلفی برســند، به بالاترین دستگاه 
مربوطه می فرستند. اگر کنار تخلف جرمی هم باشد، 
به قوه قضائیه می فرســتند، اگر مجلس هم جرمی 

تشخیص دهد، بررسی می شود.
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بگومگوی بنی صدر با شهید بهشتی 
درباره اختیار شورای نگهبان 

برای نقض قوانین قبلی
الف نوشت: اصلی ترین دفاع اعضای شورای نگهبان 
از تغییر نظر اخیر شورا بر تفسیرشــان از اصل چهارم 
قانون اساسی مبتنی اســت. ایشان می گویند تفسیر 
قانون اساسی برعهده شورای نگهبان است و تفسیر ما 
از اصل چهارم این است که فقهای شورای نگهبان هر 
وقت که قانونی را مغایر شــرع اعلام کردند، نظرشان 
لازم الاجراست. پاسخ: اتفاقا این موضوع یک امر حادث 
نیست. ملتزم بودن شورای نگهبان به مهلت 10 روزه و 
10 روزه اســتمهال در جریان تصویب اصول 94 و 95 
قانون اساسی در  سال 1358 در مجلس خبرگان قانون 
اساسی مورد بحث قرار گرفته است. چنان که در صفحه 
958 مشــروح مذاکرات قانون اساسی آمده در جلسه 
مورخ 1358/7/9 مجلس خبرگان قانون اساســی که 
به ریاست نایب رئیس مجلس )مرحوم شهید بهشتی( 
تشکیل شده است، تعدادی از نمایندگان با تعیین مهلت 

برای شورای نگهبان مخالفت می کنند. 
از آن جمله مرحوم شــهید آیت بوده که مخالفتش 
را چنین تبیین می کند: »نه مجلس شورا را مي توانیم 
مقید کنیم که ظرف 10 روز یا 15 روز یک کاري را انجام 
بدهد و نه شــوراي نگهبان را؛ چون فرض این است که 
شوراي نگهبان هم به فکر مملکت است و سوءنیت هم 
ندارد و ظرف حداقل مدت ممکــن تصویب مي کند. 
وقت گذاشتن صحیح نیست چون باید جلساتش مرتب 

تشکیل بشود و به هرحال نظرش را بدهد.«بلافاصله پس 
از طرح موضوع توســط نایب رئیس مجلس، بنی صدر 
با آن مخالفت می کند و شهید بهشــتی به وی پاسخ 
می دهد. درنهایت این بحــث با این جمله نایب رئیس 
تمام می شود: »از گروه مي خواهم یک اصلي را براي این 
موارد استثنایي با در نظر گرفتن همه جوانبش تهیه کند. 
هرچقدر که مشروح مذاکرات مجلس خبرگان قانون 
اساسی را بکاویم، درخواهیم یافت که به جز این اصل، 
مجلس هیچ امکان دیگری برای اظهارنظر یا تغییر نظر 
شورای نگهبان در خارج از مهلت 10 روزه پیش بینی 

نکرده است. 
اعلام آمادگی یک مسئول سابق نهاد 
رهبری برای مناظره با مجید انصاری 

درباره سپنتا نیکنام
ایسنا نوشت: مسئول سابق نهاد رهبری در دانشگاه 
تربیت مدرس برای مناظره با مجیــد انصاری درباره 

موضوع سپنتا نیکنام اعلام آمادگی کرد. 
حجت الاســلام ســیدعباس نبوی ضمــن اعلام 
آمادگی برای مناظره با حجت الاسلام مجید انصاری، 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام درباره موضوع 
»سپنتا نیکنام« منتخب زرتشتی مردم یزد در شورای 
شهر اظهار کرد: چون این بحث و نظر شورای نگهبان 
درباره آن را دارای پشتوانه های فقهی و حقوقی خیلی 
مفصلی دیدم، اعلام آمادگی کــردم تا با آقای انصاری 
مناظره ای داشته باشم. وی افزود: این موضوع در  هزار 
 سال گذشته بارها مطرح شده و بحث جدیدی نیست 

و نظر شورای نگهبان درباره آن، نظر موجهی است البته 
جزییات اجرایی کار، جای بحث و نقد دارد اما اصل نظر 
شورای نگهبان موجه است. این استاد حوزه و دانشگاه 
تأکید کرد: آقای انصاری برای این مناظره اعلام آمادگی 
کرده بود و البته آقای کدخدایی، ســخنگوی شورای 
نگهبان نیز بیان کرده بود که شورای نگهبان در چنین 
آرایی، مناظره ای انجام نمی دهد اما اگر قرار اســت این 
موضوع ادامه پیدا کند، من آمادگی دارم با آقای انصاری 
مناظره ای داشته باشــم. پیش از این مجید انصاری با 
انتشار عکس نوشتی درباره نظر امام خمینی )ره( نسبت 
به جامعه زرتشتیان ایران در صفحه اینستاگرامش، برای 
مناظره با یکی از اعضای شورای نگهبان درباره سپنتا 

نیکنام اعلام آمادگی کرده بود. 
فاز تازه سیاست ورزی ناطق  نوری 

نامه نیوز نوشت: درست در شرایطی که برخی گمان 
می کردند دوران سیاســت ورزی ناطق نــوری تمام 
شــده و او بعد از چند اتفاق دیگر برای همیشــه ردای 
سیاست ورزی را به کنار گذاشته، نشانه هایی از حضور 
او در این عرصه دیده شده است. کمی فعال تر از گذشته 
شده و پس از 12 سال به دیدار علم الهدی رفته است. او 
با سیدابراهیم رئیسی هم دیدار کرده است. اگرچه این 
دیدارها بیان کننده خط مشــی سیاسی جدید این یار 
انقلابی حضرت امام خمینی)ره( نیست و فضای کنش 
سیاسی وی در طیفی غیراز اصولگرایی تعریف می شود، 
اما به وضوح نشانه هایی از فعال شدن ایشان در عرصه 
سیاسی را بازگو می کند. حجت الاسلام محسن غرویان 

در ارتباط با جایگاه و ظرفیت کنونی حجت الاســلام 
ناطق  نوری در عرصه سیاســی کشــور برای رهبری 
جریان اعتدا ل گرا، اظهار داشــت: شخصیت سیاسی 
- اجتماعی آقای ناطق نوری با توجه به سوابق ایشان، 
ظرفیت بسیار مناسبی است. ایشان از شاگردان نزدیک 
امام خمینی)ره( و همچنین عهده دار پست های حساس 
نظام در ادوار مختلف بوده اند. به هرحال شخصیت مبارز 
و در عین حال معتدلی هستند که روابط بسیار خوبی 
با ]مرحوم[ آیت الله  هاشمی  رفسنجانی داشتند و نیز 
جایگاه خوبی بین »جامعــه روحانیت مبارز تهران« و 
»جامعه مدرســین حوزه علمیه« دارند و در مجموع 
ارتباط ایشان با شخصت های تأثیرگذار نظام مثل رئیس 
مجلس و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، خوب 
و نزدیک است. از این جهت ظرفیت ایشان برای هدایت 

جریان اعتدال گرا به نظر من بسیار بالا و مناسب است. 
ناصر ایمانی هم درباره کنش سیاسی حجت الاسلام 
ناطق  نوری طی سال های اخیر اظهار داشت: یک سری 
حوادث در  سال 1384 اتفاق افتاد که منجر به رنجش 
آقای ناطق  نــوری از اولا جریان اصولگرایــان و ثانیا از 
مجموعه سیاســت ورزی موجود در کشــور شد البته 
این موارد که بیان شــد، فرع بر این موضوع اســت که 
اساســا آقای ناطق  نوری مقداری به آنچه که فرهنگ 
سیاســت ورزی در کشــور ما وجود دارد، به طورکلی 
ناخرسندی دارند. برای همین هم ترجیح دادند از عرصه 
سیاسی کمی فاصله بگیرند، هم از جناح های سیاسی و 

هم به طور کل از عرصه عمومی سیاست. 

از آتش به اختیاری تا نیش و کنایه ها
یک هفته ای بود که بعد از معرفی وزرای نیرو و علوم به مجلس بین نمایندگان ولوله ای به پا شده 
بود. »امیدی ها« شاکی از انتخاب غلامی برای وزارت علوم و ولایی ها خنثی درباره این انتخاب ها. 
اما دیروز زمانی که رئیس جمهوری به مجلس آمد تا از وزرای پیشــنهادی اش دفاع کند، همه 
رایزنی ها تمام شده بود. به طوری که از میان سه فراکسیون سیاسی مجلس، دو فراکسیون ولایی 
و مستقلین از منصور غلامی و رضا اردکانیان وزرای پیشنهادی علوم و نیرو اعلام حمایت کردند 
اما فراکسیون امید تنها از اردکانیان حمایت کرد و محمدرضا عارف به عنوان رئیس فراکسیون 
امید رأی به غلامی را به معرض رأی اعضای فراکسیون گذاشت. نهایتا بهرام پارسایی سخنگوی 
فراکسیون امید مجلس از دستیابی به اجماع کامل این فراکسیون برای اعطای رأی اعتماد به وزیر 
پیشنهادی نیرو خبر داد و گفت که اعضای فراکسیون با توجه به انتقادات فراوان دانشجویان از وزیر 
پیشنهادی علوم، درنهایت درباره حمایت از غلامی به اجماع نرسیدند، اما قضیه به این اعتراضات 
ختم نشد و از سوی علیرضا رحیمی خبر رسید که در جلسه صبح فراکسیون امید اعضای این 
فراکسیون با مخالفت با وزیر علوم را پیام هشدار قوی از طرف فراکسیون به روحانی خوانده اند 
و چند نفر پیشــنهاد آتش به اختیار و عدم اعلام رسمی موافقت یا مخالفت از طرف فراکسیون 

داشته اند.
زمان تنفس مجلس بین جلســه صبح و بعدازظهــر بود که بعضی از اعضای فراکســیون 
همچنان از انتخاب منصور غلامی ناراضی بودند و علیرضــا رحیمی، محمدرضا تابش و بهرام 
 پارسایی در گفت وگو با »شــهروند« دفاع غلامی از خودش و برنامه هایش را ضعیف خواندند. 
بهارستان دیروز درحالی شاهد رایزنی بین نمایندگان برای رأی اعتماد بود که مانند بسیاری از 
جلسات مجلس، جلسه دیروز هم خالی از نیش و کنایه های نمایندگان نبود. به طوری که وقتی 
حسن روحانی داشــت از وزرای پیشــنهادی اش حمایت می کرد و در میانه اظهاراتش نامی از 
خدمات آیت الله  هاشمی رفسنجانی برای آبادانی کشور و پیگیری طرح های مربوط تأمین آب 
غرب کشور در دولت سیدمحمد خاتمی شد، جهانبخش محبي نیا یکي از چهره های اصولگرا 
وقتی در مخالفت با منصور غلامي پشت تریبون رفت، اینگونه مخالفتش را با کنابه رئیس جمهوری 
همراه کرد: »خدا را شاکرم که مرحوم  هاشمی و خاتمی را آفرید تا عده اي در مخالفت و موافقت با  

هاشمی و خاتمی به نام و نوا برسند.«
درحالی دیروز گعده های نمایندگان مجلس دور دو وزیر پیشنهادی و خوش وبش و روبوسی 
نمایندگان با دیگر وزرای همراهی کننده پیشــنهادی، زیاد به چشم می آمد که رایزنی ها بین 
کسانی همچون بهروز نعمتی عضو فراکسیون مستقلین با علی مطهری یکی از مهمترین اعضای 
فراکسیون امید چند دقیقه ای نگاه ها را به خود جلب کرده بود. فراکسیون امیدی ها اطراف عارف 
جمع شده بودند و اصولگرایان هم حاجی بابایی را. در سویی دیگر قاسم میرزایی نیکو عضو شورای 
مرکزی فراکســیون امید که از همان زمان معرفی وزیر علوم از مخالفان سرســخت او بود، در 
گوشه ای از صحن با حالتی اعتراض آمیز با برخی نمایندگان اصلاح طلب مذاکره می کرد و گویی از 

تصمیم آنها برای رأی اعتماد به غلامی شاکی بود. 
تمام این بگومگوهای بهارستان نشینان تا آخرین لحظه پخش برگه های اخذ رأی ادامه داشت 
و بعد از رأی اعتماد نمایندگان به دو وزیر علوم و نیرو چهره هایی همچون مصطفی کواکبیان که 
پیش از این هم مخالفتش را با وزیر علوم علنی کرده بود، در تذکری کنایه ای خطاب به اصولگرایان 
گفت که امروز جای اصلاح طلبان و اصولگرایان عوض شده است، چراکه اصولگرایان دفاع خوبی 
از وزیر علوم داشــتند، حالا یا اصولگرایان نظرشان عوض شــده یا این که نظر دکتر روحانی به 

اصولگرایان نزدیک تر شده است.
این آخرین کنایه ها به رئیس جمهوری بود که دیروز لیست وزرای کابینه اش را بعد از حرف و 

حدیث های زیاد درباره دو وزیر بازمانده از کابینه تکمیل کرد.
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